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رئیس سازمان قضایی نیروهای مسلح:
پرونده هواپیمای اوکراینی در حال بررسی 

مجدد و رفع نواقص است
رئیس سازمان قضایی نیروهای مســلح گفت: پرونده هواپیمای اوکراینی در 

سازمان قضایی نیروهای مسلح در حال بررسی مجدد و رفع نواقص است.
به گزارش ایلنا، حجت الاسلام احمدرضا پورخاقان در حاشیه بازدید از اداره 
کل گمرک آســتارا در جمع اصحاب رســانه اظهارکرد: رسیدگی به پرونده 
هواپیمای اوکراینی از ابتدا با جدیت در دســتور کار مســئولان کشــور قرار 

گرفت.
وی افزود: هیات های کارشناسی کشورمان همه موضوعات مربوطه را به دقت 
مورد بررســی قرار دادند و از کشورهای دیگر بویژه اوکراین نیز کارشناسانی 

برای بررسی موضوع به ایران آمدند.
نماینــده رئیس قوه قضائیه ادامه داد: بعد از بررســی همــه مباحث و ابعاد 
مختلف این حادثه، دریافت اظهارات شــاکیان و رسیدگی کافی و وافی حکم 
صادر شــد و در پی اعتراض شــاکیان، قوه قضائیه پرونده را به دیوان عالی 

کشور ارجاع داد.
حجت الاســلام پورخاقان تصریح کرد: در دیوان عالی کشور پرونده با دقت 
مورد بررسی مجدد قرار گرفت و ایرادات و نواقصی که در پرونده وجود داشت، 
احصاء و برای بررسی مجدد به سازمان قضائی نیروهای مسلح برگردانده شد.

وی اعلام کرد: این پرونده در حال حاضر به منظور بررســی دوباره در اختیار 
سازمان قضایی نیروهای مسلح قرار دارد و در حال رسیدگی است.

اژه ای در دیدار با اقشار مختلف مردم گیلان در رشت:
باید در برابر دشمن اختلافات را کنار بگذاریم

رئیس عدلیه گفت: بنای ما در قوه قضائیه آن اســت که تا حد ممکن امور را 
برای مردم تسهیل کنیم و استیفای حق داشته باشیم؛ شما مردم نیز در این 

مسیر خطیر باید به ما کمک کنید.
به گزارش ایلنا به نقل از مرکز رســانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای طی ســخنانی در دیدار با اقشار مختلف مردم استان گیلان، 
اظهــار کرد:  خطه گیلان، بزرگان و اعاظم زیادی را در حوزه های مختلف به 
ویژه در ساحت دین و معرفت تربیت کرده است. مردم گیلان در طول تاریخ 

در مرزبانی از کشور غیرت و شجاعت به خرج داده اند.
رئیس قوه قضائیه گفت: امروز دشــمن بر آن اســت تا با تشــدید تحریم ها 
علیه مــردم ما، افتراق و چنددســتگی و ترس را در کشــور ما حاکم کند؛ 
دشــمن می خواهد با جنگ ترکیبی، ما را منفعل سازد؛ شبکه ی تجهیزشده 
دشمن قصد دارد به موازات تشدید تحریم ها، با سیاه نمایی و برجسته کردن 

مشکلات، در کشور تولید نارضایتی کند.
رئیس دســتگاه قضا گفت: ما برای خنثی کردن این توطئه دشــمن باید در 
وهله نخســت، اتحاد و انســجام خود را حفظ کنیم و تحت هیچ شرایطی از 

دشمن نهراسیم.
رئیس عدلیه تصریح کرد: بنای ما در قوه قضائیه آن اســت که تا حد ممکن 
امور را برای مردم تسهیل کنیم و استیفای حق داشته باشیم؛ شما مردم نیز 

در این مسیر خطیر باید به ما کمک کنید.
قاضی القضات اظهار کرد: تخصصی کردن دادگاه ها در زمره اولویت های ما در 

قوه قضائیه است.
رئیس قوه قضائیه بیان داشــت: یکی از سخنرانان محترم در این جلسه گفت 
که چنانچه فردِ هتاکی، سخنی را مطرح کند، قوه قضائیه با رأفت با او برخورد 
می کنــد اما این رأفت در برخی مواقع و در مواردی شــامل برخی متدینینِ 
منتقد نمی شــود؛ این سخن قطعاً نادرســت و ناصواب است و اهتمام ما آن 
اســت که در قضاوت های خود از مسیر حق و عدل و انصاف خارج نشویم. در 
اینجا باید توجه داشت که وقتی فردی، سخنِ خلاف واقعی را مطرح می کند 
که حتی متضمّن توهین نیز می باشد، چنانچه شاکی خصوصی نداشته باشد 
و آن فرد، اظهار ندامت نیز کند و در مقام جبران برآید، ما طبق قواعد شرعی 
و قانونی، ملزم به آن هســتیم که در قبــال او ، ارفاقاتی را لحاظ کنیم؛  در 
مقابل، وقتی فردی فارغ از متدین یا غیرمتدین بودن او، سخن خلاف واقعی 
را مطرح می کند و شــاکی خصوصی پیــدا می کند، ما طبق قانون موظف به 

پیگیری هستیم.

قوه قضائیه:
آزادی با وثیقه گروگان گیر های یک خانواده 

در رشت صحت ندارد
پس از انتشــار جزئیات حادثــه گروگانگیری یک خانواده در رشــت برخی 
رســانه ها با انتشار مطالب خلاف واقع مدعی شــده اند که گروگان گیر ها در 
پرونده سابق خود با سپردن وثیقه آزاد شده بودند، این درحالی است که این 
ادعا صحت ندارد. به گزارش ایلنا، پس از انتشار جزئیات حادثه گروگانگیری 
یک خانواده در رشــت که بازتاب زیادی در افکار عمومی داشت و با اقدامات 
ویژه قضایی گروگان گیر ها دستگیر و گروگان ها آزاد شدند، برخی رسانه ها با 
انتشــار مطالب خلاف واقع مدعی شده اند که گروگان گیر ها در پرونده سابق 

خود با سپردن وثیقه آزاد شده بودند. 
این درحالی اســت که این ادعا صحت نداشــته و دادســتان رشــت پیشتر 
نیز اعلام کرده بود: دو نفر از گروگان گیر ها در شهرســتان هشــتگرد سابقه 
گروگان گیری داشتند در دادگستری هشتگرد به ۸ سال حبس محکوم شده 
و متواری بودند.  این افراد به علت فرار از اجرای مجازات به شهرستان رشت 

آمده بودند و مخفیانه زندگی می کردند تا حکم در مورد آنها اجرا نشود.
تــا اینکه نوزدهم تیرماه ســال جاری، پس از گــزارش مردمی در ملاقات با 
مقامات قضایی، در کمتر از یک ساعت از گزارش اولیه با دستور ویژه قضایی 
ماموران آگاهی در محل حاضر می شوند و اعضای خانواده گروگان گرفته شده 
را نجات می دهند و ۲ برادر گروگان گیر نیز دســتگیر می شوند. در تحقیقات 
اولیه و بازجویی ها مشــخص می شــود که یک خانم با ایــن گروگان گیر ها 
همدست بوده است که این خانم هم در تاریخ ۲۱ تیرماه دستگیر می شود و 

در حال حاضر هر ۳ نفر در بازداشت موقت به سر می بردند
در جریان رسیدگی به پرونده، با تمام اعضای این خانواده ملاقات حضوری در 
دادستانی برگزار شده و به لحاظ شرایط بد روحی و روانی کمک های پزشکی 
با معرفی به روانشناســان و اقدامات حمایتی و مراقبتی در مورد این خانواده 
انجام شده اســت و با دستورات قضایی صادر شده، اموالی که از این خانواده 

گرفته شده است در حال برگرداندن هستند.

عدلیه

راز سکوت تهران درباره فروپاشی شام
ادامه از صفحه 1

همین غرور از یک پیروزی تاکتیکی، در نهایت به غلفت راهبردی تبدیل شــد 
و مقام معظم رهبری نیز به خوبی به این غرور جاهلانه اشــاره می فرمایند که: 
»آنچه لازم است این است که وقتی بر فراز قرار می گیریم، مغرور نشویم. چون 

غرور جهل می آورد و خود مغرور شدن، انسان را غافل می کند.« 
اثرگذاری جغرافیای ســرزمین پهناور آسیای جنوب غربی بر سیاست و روابط 
بین الملل که همان ژئوپلیتیک آســیای جنوب غربی نامیده می شــود، بقای 
بازیگران در این منطقه را بســیار سخت می کند. در چنین وضعیتی علاوه بر 
تضمین بقا، کســب هژمونی نیز در اولویت انگاره و اهداف بازیگران قرار دارد و 
نیازمند دانش و هنر سیاســتگذاری بسیار پیچیده و کارآمد است. ژئوپلیتیک 
آسیای جنوب غربی بسیار آشــفته و ازهم گسیخته شده و تکانه های شدید و 
روزافزونی در آن رخ می دهد که گاه بنیاد ژئوپلیتیکی آن را دگرگون می سازد. 
فروپاشی حکومت سوریه و سرنگونی دولت بشار اسد ازجمله جلوه های تکانه ای 
بســیار شدید اســت که بنیاد ژئوپلیتیک منطقه را به ویژه علیه ایران واژگون 

ساخته است.
با توجه به شــرایط سوریه در آستانه ســرنگونی دولت خاندان اسد که نوعی 
انســداد ژئوپلیتیک )اثرگذاری سرزمینی بر سیاست( را برای ایران شکل داده 
بود، سیاستگذاران ایرانی در نهایت به پذیرش اقتضای ژئوپلیتیک مجبور شده 
و تصمیم عقلانی راهبردی خود برای عدم مداخله و اعزام نکردن نیروی نظامی 
به ســوریه را انتخاب و عملی کردند. انتخــاب عقلانی ایران در عدم اعزام نیرو 
و ارســال تجهیزات به سوریه در آستانه فروپاشــی که بر اساس واقعیت های 
ژئوپلیتیک منطقه بوده است در سخنان رهبر معظم انقلاب به خوبی توصیف 
شــده و راز سکوت ایران در مقابل سرنگونی دولت بشار اسد را هویدا می سازد. 
سیاستی که هنر تصمیم سخت بر اساس شرایط موجود را نمایان کرده است.

یادداشت

جزئیاتی از خبر وزیر علوم
درباره رفع  فیلتر یوتیوب

وزارت علوم، تحقیقات و فناوری در حال پیگیری رفع  فیلتر 
یوتیوب برای بهره بردن از محتوای آموزشــی آن است.  به 
گزارش ایرنا با پیگیری اظهارات اخیر حســین ســیمایی 
صراف، وزیر علوم، تحقیقات و فناوری مطلع شد وزارت علوم 
گزارشــی مفصل و مستدل درباره سهم یوتیوب در تحقیق، 
پژوهش و آموزش تهیه و به کمیته تعیین مصادیق مجرمانه 
ارسال کرده  و در حال رایزنی است تا این سکوی مجازی رفع 
فیلتر شود. بنابراین، برداشت حمایت وزیر علوم از »اینترنت 
طبقاتی« نارواســت. موضوع نامه وزارت علوم و پیوســت 
مطالعاتی آن به کمیته تعیین مصادیق مجرمانه، جلب نظر 
نهادهای ذیربط رفع  فیلتر یوتیوب برای بهره گیری آموزشی 
از آن اســت تا استادان و دانشجویان از مزایای دسترسی به 
این پلتفرم مهم بهره مند شــوند. همزمان، وزارت علوم در 
حــال مذاکره با وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات با هدف 
واگــذاری اینترنت رایگان و با حجم بالا برای دانشــجویان 
تحصیلات تکمیلی اســت تا فرصت های دسترسی آن ها به 

ظرفیت های فضای مجازی را افرایش دهد.

درخواست قاضی بازنشسته از اژه ای:
دادگاه رسیدگی به ممانعت جلیلی از 
اجرای قرارداد کرسنت را برگزار کنید

یک قاضی بازنشســته خطاب به محســن اژه ای نوشت: 
مصرانه تقاضا می کنم دادگاهی صالح متشــکل از قضاتی 
صالح و بی طرف تشــکیل و آقایــان جلیلی و پورمحمدی 
و زنگنــه و ایــن حقیر در آن دادگاه دعــوت و یا احضار و 
در خصوص ادعاهای مطرح شــده علیــه آقای جلیلی که 
در صورت صحت خیانت نامبرده به کشــور و مردم و نظام 
جمهوری اسلامی محرز خواهد شد. به گزارش خبرگزاری 
خبرآنلاین، مصطفی ســنایی فر، قائم مقام سابق دادستان  
ویژه روحانیــت در نامه ای خطاب بــه رئیس قوه قضائیه 
خواستار برگزاری یک دادگاه برای بررسی ادعاهای سعید 
جلیلی در زمینه های مختلف شــد. متــن کامل نامه این 

قاضی عالیرتبه بازنشسته به شرح زیر است: 
حضور ریاســت محترم قوه قضاییه برادر بزرگوار حضرت 
حجت الاسلام والمســلمین حاج آقای محسنی اژه ای دام 

عزه
با ســلام و آرزوی توفیق، احتراماً بــا توجه به اینکه آقای 
ســعید جلیلی از طرف وزیر نفت سابق کشور آقای بیژن 
زنگنه به سنگ اندازی و ممانعت از اجرای قرارداد کرسنت 
و نتیجتاً ورود ده ها بلکه صدها میلیارد دلار خســارت به 
کشور گردیده و از طرف حضرت حجت الاسلام والمسلمین 
حاج آقــای پورمحمدی در مناظــرات انتخاباتی متهم به 
ممانعت از اجرای قرارداد برجام گردیده و بنده نیز  با توجه 
به اطلاعات متقن معتقدم نام برده در حوادث فاجعه آمیز 
سال ۸۸ نقش بارز و کلیدی داشته، مصرانه تقاضا می کنم 
دادگاهی صالح متشکل از قضاتی صالح و بی طرف تشکیل 
و آقایــان جلیلی و پورمحمدی و زنگنه و این حقیر در آن 
دادگاه دعوت و یا احضار و در خصوص ادعاهای مطرح شده 
علیــه آقای جلیلی که در صورت صحت خیانت نامبرده به 
کشور و مردم و نظام جمهوری اسلامی محرز خواهد شد. 
رسیدگی و در صورت عدم اثبات نسبت به مجازات حقیر و 
دیگر افراد دخیل در ورود اتهامات یاد شده، به آقای جلیلی 
اقدام نمایند تا ملت خادمــان صادق خود و خائنان خادم 
نما را بهتر بشناســد.  با ســپاس برادر کوچک شما وکیل 

دادگستری و طلبه و قاضی بازنشسته مصطفی سنایی فر

علاءالدین بروجردی:
پیوستن به FATF بهانه را از برخی 

کشورها می گیرد
علاءالدین بروجردی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی، گفت: حداقل خاصیت پیوســتن ما به FATF این 
است، بهانه از کشورهای که با ما در حوزه بانکی همکاری نمی 
کنند، گرفته می شــود. علاالدین بروجردی عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شورای اسلامی در 
مورد پیوســتن ایران به FATF، گفت: لوایح سی اف تی و 
پالرمــو در حال حاضر در مجمع تشــخیص مصلحت نظام 
هستند. مجمع تشخیص مصلحت نظام یک جایگاه قانونی 
برای تصمیم گیری است و آنها هر تصمیمی بگیرند طبیعتا 
تصمیمی است که به صلاح کشور است. به گزارش برنا، وی 
در پاسخ به این سوال که پیوستن ما به گروه ویژه اقدام مالی 
آیا باعث ایجاد گشــایش های اقتصادی در کشور نمی شود، 
اظهار کرد: خیلی ها تردید دارند که با پیوســتن ما گشایش 
ایجاد شود ولی حداقل خاصیتش این است که کشورهایی که 
به بهانه عدم پیوستن ما به اف ای تی اف با ما در حوزه  بانکی 
همکاری نمی کنند این بهانه از آنها گرفته می شود. بروجردی 
تصریح کــرد: امیدواریم اعضا مجمع تصمیمی را که به نفع 
مردم و کشور باشد در مورد لوایح سی اف تی و پالرمو بگیرند.

مصوبه عجیب نمایندگان علیه رسانه ها:
مطبوعات حق ندارند خبری درباره 
انصراف نامزدهای انتخابات بنویسند

کلیه مطبوعات و رســانه های دیداری و شــنیداری اعم از 
مکتوب و الکترونیکی از قبیل شبکه های مجازی، حق ندارند 
که آگهی یا مطالبی علیــه نامزدهای انتخاباتی درج کنند. 
ادامه رســیدگی به گزارش کمیسیون امور داخلی کشور و 
شــوراها در مورد طرح اصلاح موادی از قانون تشــکیلات، 
وظایف و انتخابات شــوراهای اسلامی کشور در دستور کار 
صحن علنی مجلس شورای اسلامی قرار گرفت و نمایندگان 
با مــاده ۴۲ و ۴۳ این طرح موافقت کردند. به گزارش ایرنا، 
نمایندگان در ماده ۴۲ مقرر کردند: هرگونه نماد، آگهی و آثار 
تبلیغاتی باید قبل از شروع اخذ رأی از محل شعبه ثبت نام 
و اخذ رأی و محیط پیرامون آن امحاء گردد. مسؤولیت این 
امر بر عهده رئیس شــعبه است. فرماندهی انتظامی موظف 
به همکاری با رئیس شــعبه می باشد. بر اساس ماده ۴۳ هم 
که به تصویب مجلس رســید: کلیه مطبوعات و رسانه های 
دیداری و شــنیداری اعم از مکتوب و الکترونیکی از قبیل 
شــبکه های مجازی، حق ندارند که آگهی یا مطالبی علیه 
نامزدهــای انتخاباتی درج کننــد و یا برخلاف واقع مطلبی 
بنویســند که دال  بر انصراف گروه یا اشخاصی از نامزدهای 
معین باشــد و در هر صورت نامزدها حق دارند پاسخ خود 
را حداکثر ظرف دوازده ساعت پس از انتشار به رسانه مزبور 
ارسال نمایند. آن رسانه در صورت مکتوب بودن ملزم است 
در اولین شــماره و در صــورت الکترونیکی بودن مکلف به 
انتشــار پاسخ نامزد حداکثر تا یک ســاعت پس از دریافت 
پاسخ می باشد. رســانه های مذکور موظف به درج پاسخ به 
صــورت رایگان در همان صفحه، ســتون و جایگاه و همان 
حروف که اصل مطلب منتشر شده است، می باشند، مشروط 

بر اینکه جواب از دو برابر اصل مطلب تجاوز نکند.

ویژه

رویداد

مجلس

در ســالگرد درگذشت آیت الله هاشمی 
رفســنجانی، »محسن هاشمی« زوایای 
تازه ای از دیدگاه های پدر را تشریح و به 

برخی ابهامات پاسخ داد.
 نام محســن هاشــمی با پروژه های کلیدی 
توســعه ای، به ویژه راه انــدازی خطوط مترو 
و مدیریت شورای شــهر تهران، گره خورده 
است و همین ســابقه وی، بستری را فراهم 
کرد تا در این مصاحبه به طیف گســترده ای 
از موضوعات بپردازیم. از مشکلات حمل ونقل 
عمومــی تهران و بحران آلودگی هوا گرفته تا 
ضرورت تقویت زیرساخت ها، محسن هاشمی 
با شــفافیت از چالش ها و فرصت های موجود 

سخن گفت.
در بخــش دیگری از گفت وگوی هاشــمی با 
جماران، با مرور آرمان های و عملکرد آیت الله 
هاشمی رفسنجانی در طول حیات خویش، به 
مفاهیم کلانی مانند »وفاق ملی« و نقش آن 
در عبور از بحران های امروز کشور پرداختیم. 
یکــی از موضوعاتی که پایگاه خبری جماران 
به طور پیوسته دنبال می کند، معنا و مفهوم 

»وفاق ملی« است.
امسال، هشتمین سالگرد رحلت آیت الله 
هاشمی رفسنجانی است؛ شخصیتی که 
نقش برجسته ای در تاریخ معاصر ایران 
داشتند. از آن زمان تاکنون، کشور شاهد 
تحولات بســیاری بوده است. به عنوان 
مثال، وضعیت معیشــتی مردم یکی از 
موضوعاتی است که تغییرات چشمگیری 
را تجربه کــرده؛ از جمله قیمت دلار که 
از حدود 1۹۰۰ تومــان در دی ماه ۹۵ به 
رقمی نزدیک به ۲۰ برابر رسیده است. با 
توجه به این تحولات، به نظر شما جایگاه 
اندیشه ها و عملکرد آیت الله هاشمی در 
شرایط امروز کشور چگونه قابل ارزیابی 

است؟
صحبــت درباره شــخصیت چندبعدی مانند 
آیت الله هاشــمی رفســنجانی کمی دشوار 
است. هرچند که من فرزند ایشان هستم، اما 
پرداختن به این موضوع حســاس و تا حدی 

چالش برانگیز است، مخصوصاً باتوجه به شرایط 
فعلی کشــور و تهدیدهایی که ایران با آن ها 
روبه رو اســت. آیت الله هاشمی رفسنجانی در 
مقاطع مختلف زندگی شــان وظایف خود را 
به خوبی انجام دادند. ایشان که یک روستازاده 
بودند، در ۱۴ سالگی به قم آمدند و با جدیت به 
تحصیل علوم دینی پرداختند. ایشان به حدی 
تلاش کردند که آیت الله العظمی بروجردی به 
ایشان جایزه ای اعطا کردند. رابطه صمیمانه ای 
که ایشــان با امام خمینی داشتند، باعث شد 
اعتمــاد امام را جلب کنند و در دوران جوانی 

برای مرجعیت ایشان تلاش نمایند.
ایشان با دوستان و یارانشان »مکتب تشیع« 
را پایه گــذاری کردند و مجله ای با همین نام 
منتشــر کردند که در سراســر کشور توزیع 
می شد. در آن زمان هیچ یارانه ای برای چنین 
فعالیت هایی وجود نداشت و هزینه ها با همان 
مدیریت اقتصادی تأمین می شد. ایشان بعدها 
وارد مسائل سیاسی شدند و کتاب هایی نظیر 
»سرگذشت فلســطین« و »امیرکبیر« را به 
رشــته تحریر درآوردند. مبارزاتشــان علیه 
اســتعمار و استکبار باعث شد که هفت بار به 
زندان بیفتند و در مجموع بیش از پنج سال از 

عمر خود را در زندان سپری کنند.
پس از پیروزی انقلاب، ایشان با مسائلی مانند 
افراط وتفریط مواجه شــدند. ایشان همیشه 
معتقــد بودند کــه اگر بتوان بر اســتعمار و 
استکبار غلبه کرد، می توان کشور را به رفاه و 
آرمان های مطلوب رساند. اینجاست که مکتب 
اعتدال را مطرح می کند و در یک ســخنرانی 
می گویــد که من  بعــد از انقــلاب فهمیدم 
مبارزه با افراط ســخت تر از مبارزه با استکبار 
و استعمار است. اینجاست که ایشان از جهات 
مختلف مورد هجوم قرار می گیرد، چرا که با 
افراط گری مبارزه می کند. یعنی ضمن اینکه 
می خواهد کشور ساخته شود و توسعه یابد و 
معیشت مردم فراهم شود، مجبور است که با 
افراط گری همواره مبارزه کند. این افراطیون 
هم دست از پا نمی شناسند و با ایشان مبارزه 
می کنند، چراکه حضورشــان در گرو همین 

افراط گری است. اگر کشور در وضعیت افراط 
قرار نگیرد، آن ها اصلًا جایگاهی ندارند.

از این  جهت می توان گفت آیت الله هاشــمی 
رفســنجانی صدمات زیادی بعــد از انقلاب 
می بیند. قبل از انقلاب شــکنجه می شــود و 
به وظایفش عمل می کند، ولی بعد از انقلاب 
دچار این افراطیون می شود که همان طور که 

گفتم این را سخت تر می داند.
برجام می تواند برای کشــور ارزشمند باشد و 
بر همین اساس، مشــکلاتمان را با دنیا حل 
کنیــم. هنوز برجام به حالت »اســنپ بک« 
بازنگشــته و به شورای امنیت برنگشته است. 
شــورای امنیت تحریم ها را برداشــته و فقط 
تحریم های یک طرفه آمریکا باقی مانده است. 
اگر از این روش اســتفاده کنیم و مسائل را از 
طریق مذاکره حل کنیــم، دچار تحریم های 
شــورای امنیت نخواهیم شــد. از طرفی هم 
اگر تحریم های آمریکا برداشــته شود، کشور 
می تواند مثل زمان جنگ دوباره گشایشــی 

برای خودش ایجاد کند.
خب، اگر یادتان باشــد ایشان هشدار دوم رو 
درست بعد از پایان جنگ، در اوج قدرت ایران 
در منطقه دادند و در آن زمان خواستند که ما 
تنش هایمان را با آمریکا حل کنیم. بحث هایی 
مطرح شــد که حتــی در شــورای امنیت 
ملی هم تصویب شــد که ما به ســمت حل 
عزتمندانه تخاصممان با آمریکا برویم. اینجا 
تصمیم گیری شــد که تنش ها کم شود، ولی 
متأسفانه این پیشنهاد بعد از ایشان به نتیجه 
نرسید و حتی در زمان خودش هم به نتیجه 
نرســید و باعث شد که این تخاصم همچنان 
باقــی بماند. نتیجه اش این شــد که هنوز ما 

دچار مشکلاتی از این  جهت هستیم.
ایشــان در حدود ۲۰ سال پیش یادم می آید 
که در آســتانه اجرای پرونده ایران به شورای 
امنیت رفتند و تأکید داشتند که ما باید حقوق 
مسلم هسته ای کشور را حفظ کنیم در قالب 
ان پی تــی که خودمان پذیرفته ایم، و طوری 
عمل کنیم که تحریم ها و خطرات بعدی دچار 
نشــویم. البته این اتفاق نیفتــاد و در دوران 

دولت آقای احمدی نژاد، نگاه باز افراطی گرانه 
بــه مذاکرات بود و قطعنامه ها پشت ســرهم 
صادر می شــد. نتیجه این شد که ایران دچار 

مشکلات زیادی شد.
ســعی ایشــان بر این بود که دوبــاره مانند 
زمان جنگ برجــام را با کمک آقای روحانی 
و آقــای ظریف که در آن زمان فعالیت جدی 
می کردند، به نتیجه برسانند که خوشبختانه 
به نتیجه رسید. در آن زمان وقتی کشور دچار 
مشکل شد، ایشان به میدان آمدند و با بزرگان 
دولت آن زمان صحبت کردند، دلداری دادند، 
قوت قلب بخشــیدند و از آن ها خواستند که 
برجام را امضا کنند. ایشــان بــه طور مرتب 
در جلســات با این بزرگان تذکر می دادند که 
عقب نشینی نکنید، چرا که افراطیون آن موقع 
تــلاش می کردند که این اتفــاق نیفتد. ولی 

خوشبختانه برجام به نتیجه رسید.
با این حال، مسأله ترامپ کشور را دچار مشکل 
کرد. البته ترامپ هــم قابل کنترل بود. آقای 
روحانی هم گفته انــد که ما برنامه هایی برای 
کنترل ترامپ داشــتیم، ولی به ایشان اجازه 
داده نشد.در اواخر دولت آقای روحانی، زمانی 
که آیت الله هاشــمی فوت کــرده بودند، این 

اتفاقات افتاد.
حالا امروز آیت الله هاشمی در میان ما نیست، 
ولی خوشــبختانه نیروهای خوبی در کشور 
هســتند که همچنان دلی در گــرو آیت الله 
هاشمی رفسنجانی دارند و راه ایشان را قبول 
دارند. ایــن بزرگان باید به میدان بیایند و در 
کنار آقای پزشکیان قرار بگیرند. توقع از آقای 
روحانی، آقای خاتمی، آقای حاج سید حسن 
خمینی، آقای جهانگیری، آقای ناطق و دیگر 
بزرگان این است که کنار نکشند و به صورت 
جدی به میدان بیایند و کمک کنند تا آقای 
پزشــکیان بتواند با عبور از تحریم ها، دوباره 
اقتصاد کشور را در شأن ملت ایران فعال کند 
و از این مشــکلات معیشــتی که مردم با آن 

درگیر هستند، عبور نماییم.
روایت های غیررســمی متعددی درباره 
تلاش های آیت الله هاشمی برای پیشبرد 
مذاکــرات و حل مســائل دیپلماتیک 
وجود دارد. آیا این تلاش ها در خاطرات 
منتشرشــده یــا دست نوشــته های 

باقی مانده از ایشان ذکر شده است؟
با دیدارهای مرتب بــا آقای ظریف؛ می دانید 
که من بخشــی از خاطرات ایشان را منتشر 
کردم که مربوط به ســال ۹۴ اســت. اگر آن 
را بیاوریــد، می توانید آن را کنــار این متن 
قرار دهید به عنوان یک ســند جمعی. ایشان 
در آنجــا می گوید که چند حرکت مهم انجام 
داده اند. یکی از این حرکت ها این اســت که 
نوشــته اند که البته قرار اســت این خاطرات 
بعد از ۲۰ ســال منتشر شود. ایشان به خاطر 
اهمیت موضــوع این برگ از خاطرات خود را 
منتشر کرده اند، چون تا ۲۰ سال دیگر طول 
می کشــید. علاوه بر این، دست نوشــته های 
دیگری از ایشــان وجــود دارد که مربوط به 
برای رهبری است.  یادداشت های شــخصی 
ایشــان این نوشــته ها را در اختیار رهبری 
گذاشــته اند که خودشان باید تصمیم بگیرند 

که کدام یک از این یادداشت ها منتشر شود. 

سخنگوی دولت روز سه شنبه در جمع 
خبرنگاران از برگشت FATF به مجمع 
تشخیص با دســتور رهبری خبر داد، 
خبری که البته جدید نبود اما تکرار آن 
اهمیت بررسی این لوایح در مجمع را بار 

دیگر مطرح کرد.
برگشــت FATF به مجمــع آن هم بنابر 
درخواست رئیس جمهوری و دستور رهبری 
این گمانه را تقویت می کند که این بار نحوه 
بررسی این لوایح در این نهاد فرق می کند، 
نکته ای که ســیدمحمد صدر، عضو مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام هم بــر آن تأکید 
مــی کند و می گویــد این فرق کــردن از 
این جهت اســت که این دفعه وزنه موافقان 
FATF ســنگین تر اســت.او در گفتوگوی 
کوتاهی که با خبرآنلاین داشت بارها به نکته 
کلیدی در مورد فراهم شــدن بستر لازم در 
مجمع تشخیص مصلحت نظام برای تصویب 
FATF اشــاره کرد و آن توضیحات رئیس 
جمهور و دولتمردان به مجمع بود.  در واقع 

سیدمحمد صدر با ارزیابی فضای مجمع، بر 
روی توضیحات کارشناسانه پزشکیان درباره 

FATF حساب باز کرده است.
در ادامــه گفتگو با محمد صدر، عضو مجمع 

تشخیص مصلحت نظام را می خوانید:
به   FATF از برگشت سخنگوی دولت 
مجمع تشخیص مصلحت نظام با دستور 
رهبری خبر داده است، ارزیابی شما از 
فضای مجمع در مورد این لوایح به چه 

صورت است؟
فضای مجمع که به افراد آن بســتگی دارد. 
با توجه بــه اقداماتی که قبلًا صورت گرفته، 
شرایط الان مثل آن دوره ای که FATF رد 
شــد، نیست چراکه قرار است با نظر رهبری 
دوباره مورد بررسی قرار بگیرد و هم اینکه من 
فکر می کنم چه آقای پزشکیان و مخصوصاً 
وزیر اقتصاد و تا حدی هم وزیر امور خارجه، 
اگــر به مجمــع بیایند و توضیحاتــی ارائه 
بدهنــد و به اعضــا بگویند کــه در اثر اجرا 
نشــدن FATF چقدر کشور ضرر کرده و تا 

چه اندازه مشــکلات برای کشور ایجاد شده 
احتمال اینکه به تصویب برســد، وجود دارد 
البته نمی توان به صورت صد در صد و قاطع 

این را گفت.
منظور شما این است که نسبت به دفعه 
قبل، این دفعه احتمال تصویب شــدن 
FATF در مجمع تشــخیص مصلحت 

نظام وجود دارد.
بله، احتمالش از گذشــته بیشتر است. البته 
حتماً توضیحات آقای رئیس جمهور، وزرا و 
کارشناسان وزارت اقتصاد موثر واقع خواهد 

شد.
در رابطه بــا تصویب FATF در مجمع 
تحت  موردی  نظام  مصلحت  تشخیص 
عنوان نفــوذ جریان تندرو در این نهاد 
وجــود دارد، به نظر شــما فضا برای 
مخالفت با این لوایح تــا چه اندازه باز 

است؟
اگر کســی تندروی افراطی باشد، معنایش 
این اســت که عقل و علم در تصمیم گیری 

های او نقش ندارد، وگرنه تندرو نمی شــود 
)خنده(. وقتی هم به این صورت باشد طبیعتاً 
مواضعی که افراد افراطی و تند بگیرند هیچ 

وقت منافع کشور را تأمین نمی شود.
الان شــرایط در مجمع به نحوی است 
که نظرات تندروها خیلی بر اعضاء موثر 

نباشد؟
آن تندروهایی که در مجلس هستند فکر نمی 
کنم خیلی در مجمع نقشی داشته باشند اما 
نحوه ارائه موضوع مخصوصاً از جانب پزشکیان 
و وزیر اقتصاد موثر است چراکه اگر کسی واقعاً 
بداند که چه مقدار ایــران بابت انجام ندادن 
FATF ضرر کرده و احســاس ملی داشــته 

باشد، قطعاً با تصویب آن مخالفت نمی کند.
البته تعدادی از تندروها در مجمع حضور 

دارند و نگرانی ها از این بابت است.
خیر، بودن با موثر بودن فرق می کند.

یعنی شما فکر می کنید تأثیر آنها کمتر 
است؟

بله.

ســخنگوی شــورای نگهبان گفت: در 
شــورای نگهبان درباره حکم مربوط به 
واردات خــودرو و تخصیص ارز ایرادی 

نداشتیم.
به گزارش ایســنا، هادی طحان نظیف عضو 
حقوقدان و ســخنگوی شورای نگهبان صبح 
امروز چهارشــنبه ۱۹ دی ۱۴۰۳ در نشستی 
خبــری که در محوطه ســاختمان شــورای 
نگهبان برگزار شــد، به ارائه گزارشی از نتایج 
بررســی بخش اول لایحه بودجه سال ۱۴۰۴ 
کل کشور پرداخت و گفت: شورای نگهبان در 
مهلت قانونی خود، ۱۸ جلسه پیاپی که بعضاً 
به صورت ســه شــیفت برگزار کرد، جزئیات 
مصوبه مجلس درباره بخش اول لایحه بودجه 

کل کشور را مورد بررسی قرار داد.
سخنگوی شورای نگهبان افزود: درباره حکم 
مربوط به مالیات بر درآمــد حقوق کارکنان 
دولتــی و غیردولتی کــه ۲۴ میلیون تومان 
تعیین شــده بود در جلسه شــورای نگهبان 
بحث و بررسی شد و مغایرتی با قانون اساسی 
تشخیص داده نشد. سخنگوی شورای نگهبان 
در ادامه با اشاره به برخی از ایرادات و ابهامات 

شــورای نگهبان در خصوص تبصره ۵ لایحه 
بودجه اظهار کرد: حکم مربوط به جبران قدرت 
خرید خانوار و تکلیف دولت بر تخصیص اعتبار 
جهت جبران قدرت خرید خانوار متوسط و کم 
درآمد به دلیل اصلاح نرخ ارز ترجیحی مورد 
تایید شورای نگهبان قرار گرفت. وی ادامه داد: 
در تبصره ۱۰ لایحه بودجه که درباره مسکن 
و حمل و نقل است، حکمی درباره اختصاص 
زمیــن رای موضوع بافت های فرســوده آمده 
اســت و وزارت راه و شهرسازی موظف شده 
اســت که ۱۰ درصد از اراضی الحاقی را برای 
تامین ســرانه های خدمات شهری بافت های 
ناکارآمد شــهری و اجرای طرح کلید به کلید 
اختصاص دهد که این حکم با بررســی های 
شــورای نگهبان خلاف موازین شهر و قانون 
اساسی شناخته نشد. همچنین بند الحاقی ۲ 
این تبصره که درباره اختصاص زمین رایگان به 
خانوار دارای ۴ فرزند است نیز خلاف موازین 

شرع و قانون اساسی شناخته نشد.
وی با اشــاره برخی از نظرات شورای نگهبان 
درباره تبصره ۱۲ لایحه بودجه ســال ۱۴۰۴ 
که مربوط به حقوق و دســتمزد است، اظهار 

کــرد: در این تبصره افزایش حقوق گروه های 
مختلف حقوق بگیر در ســال آینده را داریم 
کــه در یکی از اجزای این بند موضوع ضریب 
حقوق گروه های حقوق بگیر در سال ۱۴۰۴ و 
همچنین حقــوق و مزایا به میزان ۲۰ درصد 
افزایش یافته است که در بررسی هایی که در 
شــورای نگهبان داشتیم این احکام نیز مغایر 

با موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد.
ســخنگوی شــورای نگهبان ادامه داد: حکم 

مربــوط بــه افزایــش ۲۰ درصــدی حقوق 
بازنشســتگان، وظیفــه بگیران، مشــترکان 
صندوق های بازنشســتگی کشوری و لشکری 
و وی گفت: مورد دیگر ارائه انتقال ســهمیه 
ســوخت ناوگان حمل و نقل به صورت ریالی 
اســت که نســبت به آن ایرادی نداشتیم و 
فقط هیات عالی نظارت نکاتی را داشتند که 
ان شــاءالله مجلس رعایت کند، مغایرت این 

قسمت هم برطرف خواهد شد.

محسن هاشمی تشریح کرد

وفاق ملی از نگاه آیت الله هاشمی

سیدمحمد صدر:

احتمال تصویب FATF بیشتر از گذشته است

سخنگوی شورای نگهبان:

درباره حکم مربوط به واردات خودرو و تخصیص ارز ایرادی نداشتیم


